

REFERAT Handicapråd d. 15-08-2024

Mødedato Torsdag d. 15. august 2024 kl. 16:00

Mødested Mødelokale 4. Teatergade 8

Indholdsfortegnelse

Referat den 15. august 2024..... 3

Punkt 1: Referat den 15. august 2024

Referat 15. august 2024



NÆSTVED

Mødedato

15. august 2024

Tid

Kl. 16.00

Sted

Mødelokale 4

Sagsnr.

27.69.48-G01-1-22S

Mødedeltagere

Karina Ahrensbach

Alice Bossing

Martin Grangaard

Annja Hansen

Michael Perch (mødet ind kl.17)

Süleyman Yücel (Går kl. 17.30)

Daniel Gottrup (Går kl. 17.30)

Bo Gammelgaard

Marianne Hansen

Fraværende

Tonny Ploug – Formand

Referent

Helle Waage-Jensen

1. Godkendelse af dagsorden

Administrationen indstiller at rådet godkender dagsorden

Dagsorden godkendt

Drøftelse af Foreningernes dag skal med under eventuelt.

I formandens og næstformandens fravær er Süleyman mødeleder.

2. Budget 2025

I forbindelse med planlægning af budget 2025 afholder

Byrådet budgetseminar den 22. august på Rønnebæksholm.

[Økonomiudvalgets budgetblog 2025 | Næstved Kommune \(naestved.dk\)](#)

Rådet får på mødet en kortfattet status om de væsentlige hovedpointerne. Før mødet opfordres medlemmerne til at drøfte potentielle effektiviseringsområder eller innovative ideer til afbureaukratisering. Medlemmerne opfordres til at indsende kommentarer til budgetseminaret via ovenstående link til Økonomiudvalgets budgetblog 2025. Fristen for indsendelse af kommentar er den 13. august.

Administrationen indstiller at rådet

Ad 1 Tager orientering til efterretning

Ad 2 Input til effektivisering

Orientering om budgettet som pt. ser ud til at have et underskud på socialområdet. Medlemmer opfordres til at komme med gode input til eventuelle besparelser.

Indkommende inputs på mødet:

Skoleområdet kunne spare på ture ud af huset.

Bedre koordinering på ældreplejen. Der opleves ved aflysning at der alligevel kommer hjælpere ud.

HB Care/Movia kørsel kan ikke løfte deres serviceniveauet i forbindelse med kørsel af specialbørn. Næstved Taxa har hjulpet med opgaven

Medlemmerne fik en orientering om selvkørende/styrende i hjemmeplejen. Fremover vil der være 2 distrikter i stedet for de nuværende 4. Formålet er at opnå bedre medarbejdertrivsel, større borgertilfredshed, flere digitale hjælpemidler som kan opnå en effektivisering på området. Ved omlægning skabes der mere fleksibilitet og fastholder viden på tværs mellem teams.

Medlemmer er velkomne til at komme med inputs.

3. Solsikkesnoren

På mødet den 13. juni blev det besluttet at punktet tages op igen.

Medlemmer skal til mødet i dag have udarbejdet konkrete forslag/eksempler fra baglandet:

1. Hvordan vi kan hjælpe administrationen /sagsbehandleren til at imødekomme borgere der bærer solsikkesnoren.
2. Tre til fire opmærksomhedspunkter som sagsbehandleren skal være opmærksomme på. Hvad skal der for at borgeren får en god oplevelse.

Det blev på samme møde besluttet at invitere Kommunikationsafdelingen med til mødet med henblik på udbredelsen af de gode eksempler på de situationer der opstår i forbindelse med kommunikationen f.eks. en svagtseende der oplever at der bliver talt højt og tydeligt til dem. Denne del udsættes til et senere møde.

Administrationen indstiller at rådet udarbejder eksempler til ad. 1 og ad 2.

Forslag til administrationen/sagsbehandleren

- Flere lukkede områder
- Forude mødet spørger ind til borgerens diagnoser
- Dialogbaseret sagsbehandling - Vær åben over for borgeren og spørg direkte ind om der er særlige behov som skal tages hensyn til for skabe et godt møde.
- Rådet vil deltage på teammøder hos CAM, CBU og CAM for at sparre og svare på spørgsmål

Flere tiltag for udbredelsen:

- Få administrationens hjælp til at få udbredt viden om solsikkesnoren
- Invitere Citychefforeningen Nicolai Lund til et møde til for at fremme dialog om solsikkesnoren.
- Invitere nogle af bibliotekets medarbejder og gøre brug af deres erfaring med arbejdet med solsikkesnoren.
- Overveje duftpolitik

Bo og Daniel tager budskabet med til deres chef kollegaer.

4. Status fra arbejdsgruppen i forbindelse med International Handicapdag den 3/12-2024 (udsat fra mødet den 13/6)

Fast punkt på dagsorden. Det udpegede emne er i år inklusion. Biblioteket er booket fra kl. 18.30-20.00

Det blev aftalt på sidste møde at Annja ville kontakte Faxe. Annja har afbud til mødet i dag, så status fra Annja kommer på augustmødet.

Der er nedsat en arbejdsgruppe som giver en status på hvert møde.

Administrationen indstiller at; rådet tager orientering til efterretning

Forfald blandt medlemmerne gjorde at punktet er udsat til næste møde.

Der var input fra DH's medlemmer i forhold til: Mennesketbiblioteket - Book en levende bog. Det kunne være en mulighed som aktivitet til dagen.

Konceptet er vi på Mennesketbiblioteket "låner" en levende bog, som kommer og fortæller sin historie. Det er undervejs muligt at stille spørgsmål til bogen. Det er vigtigt at respektere bogen, vær nysgerrig at aflevere bogen i samme stand som da den blev udlånt.

Administrationen indstiller at rådet tager

Ad 1 orienteringen til efterretning

Ad 2 træffer en beslutning om vi går videre med "Mennesketbiblioteket"

Der er en korrektion i forhold til dagsorden. Annja har ikke deltaget på mødet i april og kender ikke til den stillet opgave. Annja slettes fra opgaven med at kontakte Faxe kommune.

Det besluttet at gå med at booke/låner en levende bog. Temaet skal være handicap og inklusion. Formanden eller Alice booker "bogen" Der blev drøftet emner. Handicap og inklusion (skjult handicap) eller kvinder med ADHD.

Sekretariatet kontakter biblioteket for at høre om muligheden for at reklamere for arrangementet. Det skal samtidig undersøges det om

det er muligt at få Næstved Kommunes facebookside til at reklamere for den Internationale Handicapdag og på byens infotavler.

Opfølgning næste møde.

5. Retningslinjer for hvordan medlemmer repræsenterer rådet og hvordan man udtaler sig på vegne af rådet (Udsat fra den 13. juni)

Retningslinjer skal danne en ramme for at sikre, at rådets medlemmer handler og kommunikerer på en måde, der er i tråd med rådets mission og værdier. De skal bruges i forbindelse med offentlige udtalelser til pressen og f.eks. sociale medier.

Administrationen indstiller, at rådet drøfter en ramme for retningslinjerne

Rådet har nogle opmærksomhedspunkter som bør tænkes ind når et medlem bliver kontaktet i forbindelse med en avisartikel/pressen/tv øst. Henvist til formanden som det generelle talerør. Formanden kontakter de resterende medlemmer. Husk at bede om et citat tjek inden udsendelse.

Høringsforslag skal altid gennem alle medlemmerne.

I visse situation f.eks. Tilgængelighedsgruppen har Tonny fået uddelt et hverv som Annja i forhold til kostrådet.

Hørringsvar på SFO området 2 og 2 samt specialområdet. - Rådet vil gerne have lov til at give et høringssvar.

6. Nyt fra medlemmerne
Gensidig orientering mellem medlemmerne. Tilbage melding fra kostrådet, tilgængelighedsgruppen og følgegruppen af kollektivtrafik mm.
Administrationen indstiller at rådet tager orienteringen til efterretning

Karina gav en orientering om autisめklassen.

7. Nyt fra politikerne
Orientering fra udvalgmøderne.

Administrationen indstiller at rådet tager orientering til efterretning

Michael Perch gav en orientering om STU-området som er ved at blive undersøgt om det er sammensat korrekt. Strukturen på ældreområdet fylder meget lige nu.

Specialundervisningen på børneområdet vil snart blive sendt til høring i Handicapområdet.

Der var en opmærksomhed på at lovgivningsmæssig at det ikke er muligt at være indskrevet på almindelig skole og samtidig have bevilliget en masse timer i specialklassen. Det er vigtigt at være skarpe på den rigtige beskrivelse.

Der skal kigges på arbejdet med indsatserne som skal sikre at alle behandles ens i forhold til visitation i specialtilbud.

Rådets medlemmer beder politikerne skal være opmærksom på tilgængelighed og specialskolerne ligger inde i byen. Der er flere fordele for den gruppe børn at indtænke en skole på landet og ikke kun i byen pga. af roen.

8. Opfølgning på proces for Handicaprådets fokusområder

På sidste møde blev det aftalt at tage dette punkt på augustmødet. På grund af ferie er det ikke muligt få indhentet de oplysninger fra sekretariatet. Formanden besluttede at punktet tages op igen på oktober mødet.

Under det seneste møde fokuserede rådet på at udfolde begrebet inklusion. Der blev arbejdet i workshop af 2 omgange:

- 1 – hvor inklusion af mennesker med handicap betragtes som er essentiel for samfundet
- 2 – udforske aktiviteter, der kan fremme inklusion og støtte personer med handicap i samfundet

Dagens møde vil blive anvendt til, at rådet udvælger 2- 3 temaer som der skal arbejdes videre med. På næste møde planlægger vi hvilke parter der skal involveres, og hvordan vi konkret skal forsætte arbejdet med disse temaer.

Opsamlingen er sendt ud til medlemmer med vedhæftes igen.

Administrationen indstiller, at rådet udpeger 2-3 temaer som de vil starte op med.

Det blev besluttet at arbejdet videre med de valgte temaer ind i 2025.

Rådet pegede på:

- 1) Politik og demokrati
- 2) Fritidsaktiviteter

Til næste møde skal medlemmerne vende punktet med deres bagland og kommer med forslag til konkrete indsatser og aktiviteter.

Foreløbig drøftelse i forhold til Politik og demokrati fokuserede på det kommende kommunalvalg. Der var enighed om at emnet skal indeholde mere end adgangsforhold til stemmestedet. Der blev peget på muligheden for at kunne deltage i afviklingen af valghandlingen, hvis man ikke kan deltage i de 12 timer der fremgår af kommunens hjemmeside.

Sekretariatet undersøger mulighederne for borgere med et handicap kan deltage. Punktet drøftes med kommunens valgsekretariatet

Rådet havde en drøftelse af borgere med et handicap hvorvidt deres mulighed er opfyldt for deltagelse som domsmand og nævninge. Sekretariatet undersøger mulighederne for deltagelse og bedre opmærksomhed/reklame

9. Eventuelt

Sager til eventuelt

Administrationen indstiller at rådet tager orienteringen til efterretning

Michael besvarede spørgsmål i forhold til STU og målgruppen bl.a. flere med diagnosen autisme ikke længere er i målgruppen til STU. Der foregår i øjeblikket en undersøgelse om en mere korrekt visitering.

DH-suppleanterne vil gerne have lov til at deltage på møderne. Sekretariatet undersøger forretningsorden. Tages op på næste møde.

Der er Psykiatri Topmøde 28/9. Det er opfordres til at melde sig.
[Psykiatritopmødet 2024: Nye vinde blæser – Det Sociale Netværk \(detsocialenetvaerk.dk\)](https://detsocialenetvaerk.dk)

Næste møde 3. oktober

Dialogmøde med socialudvalget.

Den 3/10 der er kun et punkt på planlægning af international handicap dag +

Sekretariatet laver en mail ud til medlemmerne vedrørende input dialogmøde med socialudvalget.

Alice skriver til Tonny vedrørende foreningernes dag sammen med Dansk Handicap organisation.

Rådet vil gerne have lov til at komme med høringssvar på SFO-området 2 samt specialområdet. Daniel undersøger muligheden.